
Pour le texte en français, voir plus bas.

The national action campaign and its bases

In March 2019, SSVP-National Council of Canada agreed to proceed with a multi-year National Action Campaign, on the theme “**safe, secure and affordable housing is a human right.**” As Vincentians we witness the devastation that homelessness and the lack of safe, secure affordable housing has on the people we serve. Across the country we have seen how families are often forced to choose between paying the rent or buying decent food or medications. Others put up with sub-standard or dangerous accommodations that are somewhat affordable rather than seek out more expensive but safer housing. These stories compel us to act on behalf of our neighbors in need.

This campaign speaks of housing as a “human right”. In its 2004 Compendium of the Social Doctrine of the Church to His Holiness Pope John Paul II, the Pontifical Council for Justice and Peace stated that human rights provide an “*extraordinary opportunity... for more effectively recognizing human dignity and universally promoting it as a characteristic inscribed by God the Creator in his nature...*” Pope Francis himself stated in paragraph 152 of his 2015 Encyclical Laudato Si “On care for our common home” that lack of housing is a “*grave problem*” and that “[h]aving a home has much to do with a sense of personal dignity and the growth of families.”

And now, our first involvement

From now until March 31, 2020, we are spreading word of the campaign to key SSVP representatives, gathering information about how each region experiences issues around housing and homelessness, and finalizing customized campaign toolkits for the regions.

In the process, we will learn all across the nation how to enhance our service to persons in need and promote change. Each of us will have the opportunity to act on housing in a variety of different ways, depending on the strengths and interests of each conference and/or council. We will be able to learn from neighbours about their housing concerns during home visits or other regular interactions. What are the housing programs and services already existing? Why not connecting with those outside resources, work in partnership to encourage government and other service providers to create needed housing services or remove barriers? Even identify housing service gaps that might be filled by Vincentian special works projects?

Spreading the word of the campaign to neighbours, parishioners and the local communities will raise awareness of our presence, attract new volunteers (and donors), encourage partnerships and attract a variety of skill sets. Our Vincentian spirituality will gain likewise, becoming service providers of God’s care on a larger scale. It might also give rise to interfaith alliances.

Through this campaign Vincentians can bear witness to the impact that a lack of safe, secure and affordable housing has on persons in need, and thereby take steps toward fundamental reform around housing and homelessness.

We need to hear from you so that we can develop this nation-wide SSVP campaign! Please fill this survey by the latest September 30.

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSc6V8jwLSbPX1ftfdnM_0y0l6t8mDfcs3uq6TT41nHT2Sf3MA/viewform?usp=sf_link

Jim Paddon
Social Justice Committee Chair
National Council of Canada

La campagne d'action nationale

En mars 2019, le Conseil national du Canada de la SSVP a accepté de procéder à une campagne d'action nationale de quelques années sur le thème « **Un logement sain, sécuritaire et abordable est un droit humain** ». En tant que vincentiens, nous constatons les ravages que l'absence ou le manque de logements sains, sécuritaires et abordables peuvent avoir sur les personnes que nous servons. À travers le pays, nous voyons des familles souvent obligées de choisir entre payer le loyer, se nourrir convenablement ou se procurer leurs médicaments. D'autres se contentent d'un logement inadéquat ou peu sécuritaire mais plus abordable, au lieu d'un logis plus cher plus sûr. De telles situations nous poussent à agir en faveur de nos voisins dans le besoin.

Cette campagne considère le logement comme un « droit humain ». Dans son Compendium de la doctrine sociale de l'Église au pape Jean Paul II, en 2004, le Conseil pontifical « Justice et paix » affirmait que les droits humains fournissent une « *occasion extraordinaire ... pour que la dignité humaine soit plus efficacement reconnue et promue universellement comme une caractéristique imprimée par le Divin Créateur sur sa nature...* » Le pape François lui-même en 2015 affirmait dans sa Lettre encyclique Laudato Si' sur la sauvegarde la maison commune, paragr. 152, que le manque de logements est un « *grave problème* » et qu'« *avoir un chez-soi est très étroitement lié à la dignité personnelle et au développement des familles.* »

Maintenant, commençons

Jusqu'au 31 mars 2020, nous faisons connaître la campagne aux principaux représentants de la SSVP, collectons des informations sur les questions expérimentées par chaque région à propos du logement et des sans-abris, et finalisons une trousse d'outils de campagne adaptés pour les régions.

Ce faisant, nous allons apprendre à travers le pays à améliorer notre service aux personnes dans le besoin et à promouvoir le changement. Chacun de nous aura l'occasion d'agir de différentes façons sur le logement selon les forces et les intérêts de

chaque conférence ou conseil. Nous pourrions relever les soucis de nos voisins en matière d'habitation lors des visites à domicile ou d'autres rencontres régulières. Quels sont les programmes et services déjà existants? Pourquoi ne pas se joindre à eux, travailler en partenariat pour inciter gouvernement et autres fournisseurs à créer les services nécessaires d'hébergement ou à supprimer les obstacles? Même identifier des lacunes de service d'habitation que pourraient combler des projets d'œuvres spéciales vincentiennes ?

Faire connaître la campagne aux voisins, aux paroissiens et au plan local augmentera notre visibilité, attirera de nouveaux bénévoles (et donateurs), encouragera des partenariats et attirera divers talents. Même la spiritualité vincentienne y gagnera, devenant pourvoyeurs de l'attention de Dieu à une plus grande échelle. Cela pourrait aussi donner lieu à des alliances interconfessionnelles.

Grâce à cette campagne, les vincentiens peuvent témoigner des conséquences d'un manque de logements sains, sécuritaires et abordables sur les personnes dans le besoin et ainsi prendre des mesures en vue d'une réforme fondamentale concernant l'habitation et l'itinérance.

Nous avons besoin de vos commentaires pour mettre sur pied la campagne SSVP pancanadienne ! Veuillez remplir ce sondage au plus tard le 30 septembre.

https://docs.google.com/forms/d/e/1FAIpQLSdIVSe01MXPffAtYVYPCOSxk13J-urrCCK9dOkJ1Cpj1BFxw/viewform?usp=sf_link

Jim Paddon
Président du comité Justice social
Conseil National du Canada